
6661 30/1 87: Skriftlig fremsættelse 6662 

[Tinning] 

disse selskabers produktion og betydning så 
meget som vel muligt. Til gengæld vil forbru- 
gerne og fabrikanterne af elektrisk udstyr 
m.v. være nogle skarn, hvis ikke de vil tage 
imod den udstrakte hånd. 

VS accepterer nemlig med det fremsatte 
forslag, at hvis de forjættende tekniske mu- 
ligheder for samlede elbesparelser på helt op 
til to tredjedele af det nuværende forbrug 
skal blive til virkelighed, må det offentlige 
foruden gennem skærpede påbud og forbud 
samt produktkrav anvende et betragteligt 
beløb på forskning, udvikling og støtteord- 
ninger på området. 

For nu at undgå misforståelser skal det til 
slut slås fast, at årsagen til, at en omfattende 
styring med forbud, påbud, afgifter og til- 
skud er blevet nødvendig, er, at det frie er- 
hvervsliv i det eksisterende samfundssystem 
udviser en rystende mangel på ansvar for 
forvaltning af ressourcerne og naturgrundla- 
get og en lige så rystende mangel på initiativ, 
når det gælder om at virkeliggøre fremskridt, 
der for længst er dokumenteret som teknisk 
gennemførlige og samfundsmæssigt fordelag- 
tige. 

Vi er naturligvis åbne over for diskussion 
og ændring af forslagenes detaljer, herunder 
angående det foreslåede vedvarende energi- 
råds kompetence og sammensætning, blot 
hovedsigtet opretholdes. 

Idet jeg i øvrigt henviser til beslutningsfor- 
slagene og de tilhørende udførlige bemærk- 
ninger, tillader jeg mig at anbefale forslagene 
til Tingets velvillige behandling. 

Ole Vig Jensen (RV): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om en for- 

bedret støtte til elever på folkehøjskoler, land- 
brugsskoler, husholdningsskoler og efterskoler. 

(Beslutningsforslag nr. B 118). 
Forslagsstillerne er indstillet på, at beslut- 

ningsforslagets enkelte punkter génnemføres 
etapevis, men dog sådan, at der med virk- 
ning allerede fra undervisningssæsonens start 
i august 1987 sker en forbedring af elevstøt- 
ten med et beløb, som på årsbasis udgør ca. 
50 mill. kr. 

Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 
slagets tekst og de bemærkninger, som ledsa- 
ger det. 

Ole Henriksen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om ændring 

af lov om styrelsen af  Post- og Telegrafvæse- 
net. 

(Beslutningsforslag nr. B 119). 
Jeg henviser i øvrigt til forslagets tekst og 

de ledsagende bemærkninger og anbefaler 
det til Tingets velvillige behandling. 

Ole Henriksen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om ændring 

af lov om styrelsen af  statsbanerne. 
(Beslutningsforslag nr. B 120). 
Jeg henviser i øvrigt til forslagets tekst og 

de ledsagende bemærkninger og anbefaler 
det til Tingets velvillige behandling. 

Dohrmann (FP): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om kontant 

udbetaling af opsparede midler i A TP-fonden 
ved pensionsalderens indtræden eller ved over- 
gang til efterløn m.v. 

(Beslutningsforslag nr. B 121). 
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, 

der ledsager beslutningsforslaget, og anbefa- 
ler det til Tingets velvillige behandling. 

Svend Andersen (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om oprettel- 

se af en omstruktureringsfond. 
(Beslutningsforslag nr. B 122). 
Gennem oprettelse af en fond med en fo- 

reløbig kapital på 350 mill. kr. er det forsla- 
gets formål at forebygge den situation, et 
område vil komme i, hvis en for området 
dominerende virksomhed med afgørende 
indflydelse på områdets beskæftigelsessituati- 
on må indskrænke eller lukke. 

I bemærkningerne til forslaget er nævnt 
flere sådanne områder, hvor en katastrofal 
situation vil opstå, hvis den dominerende 
virksomhed forsvinder fra området. 
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Nærværende forslag søger at fremme ud- 
arbejdelsen af strategiske regionale erhvervs- 
og beskæftigelsesplaner, hvis iværksættelse 
bl.a. vil være afhængig af midler fra om- 
struktureringsfonden. 

De samtidig hermed fremsatte forslag til 
folketingsbeslutning om en aktiv arbejdsmar- 
keds- og erhvervsindsats for Nordjyllands 
Amt (Beslutningsforslag nr. B 123) og forslag 
til folketingsbeslutning om en aktiv arbejds- 
markeds- og erhvervsindsats for Storstrøms 
Amt (Beslutningsforslag nr. B 124) er eksem- 
pler på sådanne regionale udviklingspro- 
grammer, hvis gennemførelse forudsætter 
vedtagelse af nærværende forslag. 

Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 
slaget og de ledsagende bemærkninger. 

Kaj Poulsen (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om en aktiv 

arbejdsmarkeds- og erhvervsindsats i Nordjyl- 
lands Amt. 

(Beslutningsforslag nr. B 123). 
Baggrunden for fremsættelsen af Socialde- 

mokratiets to beslutningsforslag om en aktiv 
arbejdsmarkeds- og erhvervsindsats for 
Nordjyllands og Storstrøms Amter (B 123 og 
B 124) skal ses på baggrund af de katastro- 
falt store ledighedstal, der er i begge amter. 
Ikke mindst kvinderne er hårdt ramt af den 
store ledighed, hvorfor der bør tages ekstra- 
ordinære foranstaltninger i anvendelse på 
dette område. 

Begge amter er for visse områders ved- 
kommende ramt af en erhvervsmæssig mono- 
struktur. Dette er begrundelsen for, at der 
skal skabes bedre muligheder for etablering 
af nye virksomheder ved at udvikle egentlige 
erhvervsmæssige kraftcentre, hvilket nærvæ- 
rende forslag giver mulighed for, fordi for- 
slagene er udarbejdet således, at de enkelte 
forslag passer til det erhvervsliv, der i forve- 
jen findes i de pågældende amter. 

Det er nødvendigt, at områder som de to 
amter støttes ekstraordinært i deres bestræ- 
belser for at etablere nye virksomheder, der i 
højere grad producerer ny- og højteknologi. 
Uddannelsesmulighederne for både ungdom- 
men og de ledige, herunder specielt kvinder- 
ne, skal have et sådant omfang og indhold, 
at det gør det muligt for dem at deltage i 

produktionen under tidens og fremtidens 
produktionsmetoder. 

Der må naturligvis gøres en ekstraordinær 
indsats for kvindebeskæftigelsen i de to am- 
ter. På baggrund af de udviklingstendenser, 
der er for kvindearbejdsløsheden i områder- 
ne, er der ingen tvivl om, at de fremskridt, 
der er nået på ligestillingsområdet, vil lide et 
tilbageslag; her tænkes på kvindernes større 
økonomiske frihed, som er opnået ved en 
større erhvervsfrekvens hos kvinder i landet 
som helhed. 

Forslagsstillerne kunne forestille sig, at der 
blev gennemført en ordning, hvor de to am- 
ter blev udpeget som forsøgsområder for en 
kvoteringsordning på samtlige offentlige ar- 
bejdspladser, forstået således, at de offentlige 
arbejdsgivere blev pålagt at sørge for, at 
ingen arbejdsplads, institution m.v. havde en 
kvinderepræsentation blandt deres medarbej- 
dere, der var ringere end f.eks. 25-30 pet. af 
arbejdsstyrken inden for det enkelte område. 

Erfaringer indhøstet ved en sådan forsøgs- 
ordning ville formentlig kunne bruges, når 
der senere skal indføres tilsvarende ordnin- 
ger i det private erhvervsliv. 

Erenbjerg (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om en aktiv 

arbejdsmarkeds- og erhvervsindsats i Stor- 
strøms Amt. 

(Beslutningsforslag nr. B 124). 
Baggrunden for fremsættelsen af Socialde- 

mokratiets to beslutningsforslag om en aktiv 
arbejdsmarkeds- og erhvervsindsats for 
Nordjyllands og Storstrøms Amter (B 123 og 
B 124) skal ses på baggrund af de katastro- 
falt store ledighedstal, der er i begge amter. 
Ikke mindst kvinderne er hårdt ramt af den 
store ledighed, hvorfor der bør tages ekstra- 
ordinære foranstaltninger i anvendelse på 
dette område. 

Begge amter er for visse områders ved- 
kommende ramt af en erhvervsmæssig mono- 
struktur. Dette er begrundelsen for, at der 
skal skabes bedre muligheder for etablering 
af nye virksomheder ved at udvikle egentlige 
erhvervsmæssige kraftcentre, hvilket nærvæ- 
rende forslag giver mulighed for, fordi for- 
slagene er udarbejdet således, at de enkelte 


